

Referat af bestyrelsesmøde 3. september 2023

Deltagere:

Afbud: Kurt Pajbjerg, Bodil Grove Christensen

Michael Dupont deltog ikke under pkt. 4

1. Godkendelse af dagsorden

Michael Dupont havde ønsket at få et nyt punkt om bibliotekets nye navn på dagsordenen. Det blev placeret under pkt. 4, biblioteket. Per Hundevad Andersen har et nyt punkt, podcast, under 8. markedsføring.

Peter Olsen opfordrede til, at flere bilag udsendes pr. mail, så vi ikke kommer til at stå med en lang dagsorden, vi ikke når igennem. Flere punkter er flyttet ned som orienteringspunkter. Men det er vigtigt, at vi har tid til at drøfte tingene, da vi mødes så sjældent.

2. Økonomi

Status.

Medlemssituationen: MyHeritage-tilbuddet gav et ryk, og der kommer jævnligt nye medlemmer, men vi mangler 316 medlemmer for at være på niveau med sidste år. Medmindre der kommer et større rykind, vil vi i år have det største frafald i flere år.

Økonomi: Vi har fået mere ind i sponsorer, udlodningsmidler m.v. Bundlinjen tegner til at ende i plus og på linje med budgettet.

Der har i sommerperioden været problemer med varme i lokalerne i Albertslund; dette er søgt afhjulpet ved udvendigt filter på vinduerne, der har kostet 15.000 kr.

Salg af FamilyTree DNA-testkit i webshoppen – oplæg vedr. prissætning udsendt før mødet. Det er ikke **tests**, der sælges, men testkits. Ved køb direkte fra FamilyTree DNA skal der ud over selve testen normalt betales 230 kr. i porto og told.

Betaling for ikke-medlemmers (ledsageres) deltagelse i generalforsamlingen. Der var enighed om, at vi vil opkræve betaling for ledsagere.

3. Aktivitetsudvalget

Generalforsamling 2024 – Milling Hotel Middelfart + Clay Museum – lørdag 20/4-2024.

Foreløbig er Milling og Clay booket.

Slægtshistorisk Weekend 2024 – Grenaa – 4/10-6/10-24. Vi har fået tilbud fra Kysthotellet i Grenaa på 2300 kr. pr. person. Bookes.

Generalforsamling 2025 – Kysthotellet Grenaa – weekend i 26-27. april 2025. Et forslag om at slå de to arrangementer sammen blev afvist, da det er forskellige mennesker, der deltager. Vi vil som forening stå os ved flere store arrangementer. Bookes.

4. Biblioteksudvalget

Nyt punkt om bibliotekets nye navn "Danskernes historie online". Michael Dupont har som formand for DHF sendt en mail, fordi flere medlemmer mener, at navnet ligger tæt op ad historie-online.dk. Bestyrelsen besluttede ikke at følge DHFs ønske om at ændre bibliotekets navn til noget andet.

Aftale vedr. publicering af Rostocks og Kirsteins våbenkartoteker hos Rigsarkivet. Der arbejdes fortsat på planerne, men der er mange forhindringer, også selv om vi kan finansiere en aftale med VISDA om clearing af ophavsret.

5. Bogudvalget

Peter Olsens DNA-bog blev uddelt på mødet. Bettina spørger, om hun vil anmelde den i bladet (hvilket hun gerne vil), ligesom den gives til Torben Albret Kristensen til anmeldelse. Peter

skriver selv om bogen på FB m.v. Den nævnes i nyhedsbrev, og der vil være kampagne over for lokalforeningerne.

Per Hundevad Andersen er i gang med en ny bog med 13 typiske nybegynderspørgsmål. Hans, Kirsten, Rikke, Yvonne og Kathrine vil gerne læse med. Et rigtig godt tilbud til begyndere.

6. Hjemmesideudvalget

Status på ny(e) hjemmeside(r).

Forslag om opdeltede hjemmesider: Foreningsside, slægtsforskningside, der er delt op i 2-3 dele efter erfaring.

Nogn.dk er ved at blive overtaget af DS.

7. Lokalforeningsudvalget

Referat fra lokalforeningsudvalgsmøde.

Ny struktur for indberetning og udbetaling.

Ifølge partnerskabsaftalerne skal der i øjeblikket indrapporteres om aktiviteter 2 gange årligt, ligesom der sker udbetaling 2 gange årligt.

Det vil være nemmere for alle parter, hvis vi kunne nøjes med indrapportering og udbetaling én gang om året. Men da der er tale om en ændring af partnerskabsaftalen, som skal godkendes af både bestyrelsen og lokalforeningsrådet, bør implementeringen udsættes til 2024.

Revision af hvidbog

Hænger sammen med ovenstående.

Planlægning af rekruttering af nye lokalforeninger

Yvonne Christiansen har lavet en liste over mulige foreninger. John Buch Larsen har lavet en lille folder til brug i Vejle. Sendes til Kirsten med henblik på supplerings af tilbud m.v.

Hvordan kan vi få mere samarbejde med foreningerne?

Tilbud til foreningerne, fx om åbent hus-møder, kurser i at lægge ting, især arrangementer, ud på hjemmesiden. Via webinar eller video eller begge dele? Peter Olsen laver et forslag til en video om arrangementer.

I Aarhus har man besluttet at overgå til administration og kontingentopkrævning hos DS.

Peter Olsen spurgte til aftalen om at lade arrangementer stå i kalenderen på hjemmesiden, efter at de er holdt. Jesper Skov vil få det klaret.

8. Markedsføringsudvalget

Status for arbejdet med markedsføringskompetencer

Ud over at søge hjælp udefra er der en anden vej: at klæde bestyrelsen på til at arbejde bedre med markedsføring. Der findes ikke egentlige kurser, men Danmarks Idrætsforbund har noget materiale online.

Vigtigt, at vi finder ud, af hvem vores interessenter er? Nuværende medlemmer, lokalforeninger, FB-brugere, AOF/Ældresagen m.v. Hvem kommunikerer vi til og hvordan? En gruppe bør nedsættes, så det ikke bliver en enmandsopgave. Markedsføringsudvalget kan lave et årshjul, så vi får en strategi for, hvad vi kan foretage os og hvornår. Efterhånden vil vi blive bedre til at ramme de rigtige. Vi kan også bruge årshjulet bagudrettet til at evaluere: nåede vi det hele, kom der andet til?

Vi har via nyhedsbrevet fået kontakt med en ny frivillig med markedsføringserfaring. Per Hundevad Andersen, Kirsten Sanders og Kathrine Tobiasen holder møde med ham d. 13. september.

Hvervekampagne efterår 2023. Vi holder kampagne to uger i september/oktober, Per Hundevad Andersen er tovholder, og Peter Olsen hjælper med. Lokalforeninger skal have besked i passende tid.

Podcasts – skal vi fortsætte? Vi har en platform, som koster 80 kr. pr. måned. Der sker ikke noget lige nu, men hvis der kommer en, der brænder for sagen, er det nemt at starte op igen.

9. Redaktionsudvalget

DNA-artikelserie. PEO leverer flere artikler, Anders Mørup og Betina Balslev kan også bidrage, men har p.t. meget travlt.

10. Samarbejdsudvalget

MyHeritage. Orientering.

Ancestry. Har principielt godkendt rabataftale for DS-medlemmer med fuld adgang til Ancestry.se, der er identisk med Ancestry.com. Er i gang med at lave en aftale, som forventes at falde på plads.

Rigsarkivet

DNK (Den Ny Kirkebog), data om afdøde – Beslutning om, hvorvidt vi vil betale for udtræk fra DNK hvis vi vil have mere end basale oplysninger fra Den Ny Kirkebog, nemlig navn, kaldenavn, stilling, bopæl, fødsels- og dødssted, skal vi betale for dette. Dødsårsag følger ikke med. Det blev besluttet at acceptere tilbuddet.

RA er i gang med at udvikle sin ny søgeside, og Kirsten Sanders skal deltage i et møde om den i Viborg. Følgende meldte sig som testere: Kathrine Tobiasen, Karen Bendix Larsen, Peter Bjørn Thomsen, Rikke Egebak Vestervig, Peter Olsen.

Forskning i mindretalssprog

Se tidligere udsendt mail. Beslutning om, hvorvidt vi ønsker at bistå med at formidle kontakt mellem forskergruppen i Nordtyskland og danske slægtsforskere – antagelig primært gennem vores hjemmeside og FB-grupper.

Enighed om, at henvise gruppen til at slå forespørgslen op på Facebook.

11. Strategiudvalget

Status fra arbejdsgruppe vedr. værdiskabelse

Endagskurser og webinarer som supplement til disse.

Ansvarlig tovholder? Aktivitetsudvalget er ansvarlig tovholder

Online foredrag var ikke specielt velbesøgte. Webinarer er billige og kan laves som opfølgning på regulære kurser, som må være vores fokusområde.

Overvejelser:

Hvem kan holde dem? Personer, der er godt inde i emnerne. Vi kan prøve at sende det i udbud til foredragsholdere, som vi mener har de fornødne kvalifikationer. Evt. kan man lave opslag i nyhedsbrev eller på hjemmesiden.

Hvad skal de handle om? Ikke grundelementerne i slægtsforskning, men derimod særligt vanskelige emner. Det skal være dagskurser med hands-on for kursisterne, spredt over hele landet. Kurt Pajbjerg har tilbudt at lave en liste over emner.

Hvad skal de koste? De bør finansieres via egenbetaling.

Hvor og hvor ofte skal der afholdes kurser? Kurserne skal holdes over hele landet og helst så ofte, som der er behov for dem.

Lokaler? Vi kan overveje, om lokalforeningerne kan lægge lokaler til, eller om foredragsholderen evt. har kontakter lokalt rundt i landet.

Peter Olsen var bekymret for, om DS overtager lokalforeningernes opgaver? Vi må tænke på, at vi ikke kun varetager interesser for de af vores medlemmer, der også er medlemmer af lokalforeningerne. Vi har mere end 7.000 medlemmer, hvor omkring 5.000 ikke er medlemmer af lokalforeninger. Lokalforeninger holder ikke dagskurser.

Hjælp til udarbejdelse af familietræer/familieforskning. Kræver mange ressourcer. Næppe

noget vi som landsforening bør kaste os ud i. Ville kræve, at vi skulle kunne give "kvalitetsstempel"/"kvalitetsgaranti" til eventuelle frivillige hjælpere.

Enighed om, at vi ikke som bestyrelse kan påtage os dette. Jesper Skov spurgte, om man havde overvejet en mentorordning? Der er gode erfaringer med fx slægtscaféer, hvor man mødes rent fysisk. Vi kunne evt. forsøge os med en chatfunktion, som viser over for nye medlemmer, at der er hjælp at hente hos foreningen, hvis man går i stå. Chatfunktionen har en anden dimension end forum og FB.

Beslutning: Vi efterlyser folk, der vil passe chatten, og lader dette afgøre, om det er en realistisk mulighed.

Flere lukkede grupper for medlemmer i Forum? Overvejes.

Salg af DNA-kits. Se under økonomi. Skal vi også forhandle Ancestry og MyHeritage?

Status for arbejdet med målgrupper

Overveje at lave en spørgeskemaundersøgelse. Udsættes til næste møde.

12. Vedtægtsudvalget

"Tegningsregler" i forretningsordenen.

KIS har vendt sagen med advokaten, der siger god for udkastet. Vedtaget.

13. Folkeuniversitetet – ny folkeuniversitetskomité

Oprettelse af bestyrelse – min. 3 personer

Udarbejdelse af vedtægter Kirsten Sanders har rekvireret "minimumsvedtægter")

Tilknytning til administrativ enhed (Kirsten Sanders har anmodet om, at vi tilknyttes Bjerringbro)

Det er en formalitet at oprette en komite, som ønskes tilknyttet Bjerringbroafdelingen. Visse steder i landet findes der ingen komiteer, hvilket kan gøre det besværligt at lave FU-arrangementer der. Når vi i DS har en komite, kan vi tilbyde alle vores medlemsforeninger at bruge den. Vi skal have en lille gruppe til at danne komiteen. Kirsten Sanders vil gerne være med til at starte op. På næste lokalforeningsrådsmøde findes øvrige medlemmer.

14. Kommende møder (Park Hotel, Viaduktvej, Middelfart)

25. november 2023

13. januar 2024

16. marts 2024

20. april 2024

15. Eventuelt

Orienteringspunkter:

ØKONOMI

Status på §8a godkendelse – Vi skal op på 110 sponsorer for en sikkerheds skyld, mangler endnu nogle få.

Economics – lagermodul – intet nyt

AKTIVITETSUDVALGET

SW 2023 – Grenaa 29/9 – 1/10 – ca 130 deltagere. Vi forventer et lille overskud

Slægtshistorisk dag i Aarhus – Aarhus – 4/11 – Kirsten deltager

DNA-kursus – Odense – 11/11 – fuldttegnet. Vi forventer et lille overskud

DNA-kursus – Skive – marts 2024 – Aktivitetsudvalget planlægger afholdelse af grundkursus

Spor i lyngen – Historiens Hus, Museumsgade, Herning – 6/4-24 – Kirsten deltager

Dodsregister.dk. Vi har netop modtaget ca 60.000 nye indtastninger fra CS-portalen, som vil blive lagt på i løbet af den kommende måned.

SAMARBEJDSUDVALGET

Oslo – Invitation til at annoncere i deres messeavis/medlemsblad (se tidligere udsendt mail).
Kirsten har svaret, at vi ikke ønsker at annoncere.